

# JAHN-DENKMAL

## JAHN MONUMENT

Friedrich Ludwig Jahn (1778–1852) begründete zu Beginn des 19. Jahrhunderts die deutsche Turnbewegung. Der als „Turnvater Jahn“ bekannte Lehrer und Politiker gilt als Erfinder der Turngeräte Reck und Barren.

Das Turnen war von Beginn an eng mit der deutschen Nationalbewegung verbunden, die die deutsche Kultur und Sprache bedroht sah. Jahn forderte, Deutschland von den französischen Besatzern unter Napoleon zu befreien, und trat für einen Staat aller Deutschen ein. Für den Deutschnationalismus und den Nationalsozialismus im 19. und 20. Jahrhundert war Jahn Jahrzehnte nach seinem Tod eine wichtige Symbolfigur, die der nationalistischen Propaganda diente.

Das Denkmal im Kurgarten wurde anlässlich des 50. Todestages von Friedrich Ludwig Jahn 1902 vom Salzburger Turnverein in Auftrag gegeben. Leo von Moos, einer der damals bekanntesten Salzburger Bildhauer, schuf die Büste des „Turnvaters“. Das Denkmal wurde 1903 enthüllt. Der auf dem Sockel eingravierte Satz „Den Deutschen kann nur durch Deutsche geholfen werden“ ist ein Beleg für den radikalen Deutschnationalismus im Nationalitätenkonflikt der späten Habsburgermonarchie. Ob der Spruch tatsächlich von Jahn stammt, ist umstritten.

Friedrich Ludwig Jahn (1778-1852) founded the German gymnastics movement in the early 19th century. A teacher and politician, he came to be known as Turnvater (father of gymnastics), and is considered the inventor of two gymnastics apparatuses: the high bar and the parallel bars.

From its inception, gymnastics were closely associated with the German Nationalist movement, which regarded the German culture and language as being under siege. Jahn called for liberation of Germany from French occupation under Napoleon, and the creation of a state uniting all German people. Decades after his death, Jahn served as an important symbolic figure in the nationalistic propaganda by German Nationalists and National Socialists in the 19th and 20th centuries.

Salzburg's Gymnastics Association commissioned the monument in Kurgarten in 1902 to commemorate the 50th anniversary of Friedrich Ludwig Jahn's death. The bust of the Turnvater was created by Leo von Moos, one of the most prominent sculptors in Salzburg at the time. The monument was unveiled in 1903. The assertion engraved in its base, "The Germans can be helped only by Germans", attests to the radical German nationalism in the conflict among nationalities in the late Habsburg Monarchy. Whether Jahn actually uttered the words attributed to him is a matter of dispute.